
Drazí osmáci, 

dnes hned ze začátku trochu gramatiky. 

Čeká nás trpný rod a to není nic závažného, nebojte 

Takže proč vlastně. Trpný rod je totiž v angličtině mnohem více 

používaný, než v češtině. Jednak nám usnadňuje vyjadřování vět, kde 

neznáme podmět, nebo když potřebujeme nějaké slovo zdůraznit. 

Pojďme však nejprve k tvoření. 

Trpný rod se tvoří: slovesem být+třetí tvar slovesa 

Například: It is made in China. 

                   It was made in China. 

Vyrobeno v Číně. 

Trpný rod funguje jak v přítomném, tak minulém čase.  

Příklady trpného rodu v přítomném čase: 

Cars are made in Germany. 

Films are produced in Hollywood. 

She is paid a lot of money. 

Příklady trpného rodu v minulém čase: 

It was painted by Picasso. 

It was bulit by a famous architect. 

They were made in Tokyo. 

To znamená, že přítomný čas vyjadřujeme přítomnými tvary slovesa 

být – am, is, are 

A minulý minulými tvary slovesa být – was, were. 

Hlavní sloveso bude ve třetím tvaru VŽDY!!! 



Na začátku jsem psala, že trpný rod v angličtině mimo jiné pomáhá 

zdůraznit to, co chceme, aby bylo zdůrazněno. Snad to půjde 

pochopit na následujících dvou větách: 

J.K. Rowling wrote Harry Potter. (J.K. Rowling napsala Harryho 

Pottera. Obyčejná věta v činném rodě). 

Harry Potter was written by J.K. Rowling. (Harry Potter byl napsán J.K. 

Rowling – trpný rod.) 

V první větě chceme říct, že Rowling napsala Harryho Pottera (a ne 

Kubulu a Kubu Kubikulu), důraz je na Harry Potterovi. 

V druhé větě je důraz na Rowling, chceme tím říct, že to byla ona a 

nikdo jiný (třeba Dan Brown), kdo napsal Harryho Pottera. 

Poslední věc, kterou je nutno si zapamatovat – pokud budete chtít 

říci, že něco bylo napsáno, složeno, vyrobeno….někým, musíte vždy 

použít BY. 

This music was composed by Mozart. 

This book was written by Eco. 

This house was bulit by my father. 

Úkoly: 1. Zkuste trpný rod pochopit. 

            2. workbook str.63, cv. 3 

            3. Učebnice str. 103, cv. 8 (převeďte věty z činného do trpného   

                                                             rodu) 

Co zvládnete, zvládnete, kdykoli se ozvěte a já se vám budu snažit 

pomoci! Příští týden se mu budeme věnovat nadále, takže teď stačí, 

abyste se na něj alespoň podívali a trochu pochopili. 

Opatrujte se, a přeji vám krásný týden, 

 

Jana 



 


